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ПРОФЕССИОНАЛЬНЫЕ СОЮЗЫ  
В УСЛОВИЯХ ИННОВАЦИОННОЙ ТРАНСФОРМАЦИИ МИРА

Рассматриваются этапы становления и развития профессиональных союзов как важнейше-
го института гражданского общества. Анализируется трансформация функций профсоюзных 
организаций под влиянием новых вызовов технологической перестройки мира. Сделан вывод, что 
на современном этапе развития требуется выработка новых подходов к решению первостепен-
ных общественных проблем, таких как труд и гарантии трудовой деятельности, ответствен-
ность работодателей и работников, социальная защита, формы достижения консенсуса между 
различными группами работников, а также социальных слоев населения. Авторами предприни-
мается попытка ответить на вопрос, каким образом профессиональные союзы могут взять 
на себя роль стабилизатора социального и экономического развития, какие направления и фор-
мы их деятельности способны обеспечить эффективность профессиональных союзов в новых 
условиях.

I. N. BOBKOVA, E. V. MASLENKOVA
ON THE APPLICATION OF WESTERN SOCIAL STANDARDS  

IN THE CONTEXT OF THE DEVELOPMENT OF LABOR RELATIONS
The article examines the stages of formation and development of trade unions as the most important 

institution of civil society. The transformation of the functions of trade union organizations under 
the influence of new challenges of the technological restructuring of the world is analyzed. It is concluded 
that at the present stage of development, it is necessary to develop new approaches to solving primary 
social problems, such as labor and labor guarantees, the responsibility of employers and employees, social 
protection, forms of reaching a consensus between various groups of workers, as well as social strata 
of the population. The authors attempt to answer the question of how trade unions can take on the role 
of stabilizer of social and economic development, what areas and forms of their activities can ensure 
the effectiveness of trade unions in the new conditions.
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кандидат юридических наук, доцент, 
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АКТУАЛЬНЫЕ ВОПРОСЫ РАЗВИТИЯ МОТИВАЦИИ 
ПРОФСОЮЗНОГО ЧЛЕНСТВА

Рассмотрен опыт отдельных зарубежных стран в сфере деятельности профсоюзных орга-
низаций по мотивации профсоюзного членства. На основе национального и зарубежного опыта 
определены основные причины снижения количества лиц, состоящих в профессиональных союзах, 
а также сформулированы актуальные направления совершенствования деятельности белорус-
ских профсоюзов в целях расширения профсоюзного членства.

I. A. KOMOTSKAYA
TOPICAL ISSUES OF DEVELOPMENT OF MOTIVATION 

OF TRADE UNION MEMBERSHIP
The article considers the foreign experience of individual foreign countries in the field of trade union 

organizations' activities to motivate trade union membership. On the basis of national and foreign 
experience, the main reasons for the decrease in the number of persons belonging to trade unions have 
been identified, as well as topical directions for improving the activities of Belarusian trade unions in order 
to expand trade union membership have been formulated.
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АЛЕКСАНДР СТЕПАНОВИЧ ГОЛОВАЧЕВ,
доктор экономических наук, профессор,  
заслуженный работник образования Республики Беларусь

НАДЕЖДА ВЛАДИМИРОВНА ЮРОВА,
магистр экономических наук,  
старший преподаватель кафедры логистики и маркетинга 
Международного университета «МИТСО»

ПРОБЛЕМА ФОРМИРОВАНИЯ КОНКУРЕНТОСПОСОБНЫХ СПЕЦИАЛИСТОВ 
И ОСНОВНЫЕ НАПРАВЛЕНИЯ ПОВЫШЕНИЯ КАЧЕСТВА ИХ ПОДГОТОВКИ
Раскрыта актуальность проблемы подготовки конкурентоспособных специалистов. Пред-

ставлена современная модель формирования конкурентоспособных специалистов. Особое вни-
мание уделено системе формирования конкурентоспособных специалистов с использованием их 
внешних и внутренних конкурентных преимуществ. Разработка предложений по повышению ка-
чества подготовки специалистов и их конкурентоспособности занимает в статье доминант-
ное положение.

A. S. GOLOVACHEV, N. V. YUROVA
THE PROBLEM OF THE FORMATION OF COMPETITIVE SPECIALISTS  

AND THE MAIN DIRECTIONS OF IMPROVING THE QUALITY OF THEIR TRAINING
The urgency of the problem of training competitive specialists is revealed. A modern model 

of the formation of competitive specialists is presented. Particular attention is paid to the system 
of forming competitive specialists using their external and internal competitive advantages. The 
development of proposals for improving the quality of training of specialists and their 
competitiveness occupies  a dominant position in the article.

21.06.2021
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ОЛЬГА НИКОЛАЕВНА МОНТИК,
кандидат экономических наук,  
доцент кафедры бизнес-администрирования  
Белорусского национального технического университета

МАКСИМ ГЕННАДЬЕВИЧ ЛИПЕНЬ,
старший преподаватель кафедры тактики и общевоенной подготовки 
Белорусского национального технического университета

ОЦЕНКА ИННОВАЦИОННОГО ПОТЕНЦИАЛА 
ВЫСШЕГО УЧЕБНОГО ЗАВЕДЕНИЯ

Рассматривается оценка инновационного потенциала высшего учебного заведения. Пред-
ложена комплексная методика анализа составляющих инновационного потенциала высшего 
учебного заведения, которая включает анализ показателей его ресурсных составляющих и пред-
полагает проведение расчета индексов с учетом их удельного веса (доли) в инновационном по-
тенциале, а также в зависимости от направления деятельности (гуманитарный или техниче-
ский). Эта методика позволяет дать оценку развитию уровня инновационного потенциалa вуза 
как в оптимистическом, так и в пессимистическом прогнозе.

O. N. MONTIK, M. G. LIPEN
INNOVATION POTENTIAL EVALUATION OF HIGHER EDUCATION INSTITUTION

The article deals with the evaluation of higher education institution innovation potential. It brings 
forward a complex method of innovation potential analysis, including a set of indicators of all resource 
units, which higher education institution innovation potential consists of. It allows to make calculations 
of indexes, considering the share and rank of resource unit and higher education institution activity type 
(technical or humanitarian). Offered method allows higher education institution to make the evaluation 
of its innovation potential size for both optimistic and pessimistic future forecast.
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ЮРИСПРУДЕНЦИЯ
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ВИТАЛИЙ МИХАЙЛОВИЧ БОНДАРЕНКО,
кандидат юридических наук, 
доцент кафедры социально-гуманитарных дисциплин  
в туризме и гостеприимстве Белорусского государственного 
университета физической культуры

СОВРЕМЕННОЕ СОСТОЯНИЕ НОРМАТИВНО-ПРАВОВОГО РЕГУЛИРОВАНИЯ 
ВЫЕЗДА И ВЪЕЗДА В РЕСПУБЛИКУ БЕЛАРУСЬ ИНОСТРАННЫХ ГРАЖДАН  

С ЦЕЛЬЮ ТУРИЗМА И ПРАКТИЧЕСКИЕ АСПЕКТЫ ЕГО РЕАЛИЗАЦИИ
Проводится анализ современного белорусского законодательства по вопросам правового ре-

гулирования выезда и въезда иностранных граждан в Республику Беларусь с целью туризма. Ав-
тором выявлены внешние и внутренние факторы, влияющие на приток иностранных граждан 
в Республику Беларусь. Рассмотрен ряд правовых актов, регулирующих визовое и безвизовое посе-
щение страны иностранными туристами. Методы исследования — сбор, обобщение и система-
тизация нормативных правовых актов, регулирующих данную сферу правоотношений. Инфор-
мационную базу исследования составили публикации белорусских, зарубежных авторов и данные 
статистики. 

В заключении сделаны выводы о современном состоянии нормативно-правового регулирова-
ния въезда в Республику Беларусь и выезда из Республики Беларусь иностранных туристов.

V. M. BANDARENKA
THE CURRENT STATE OF LEGAL REGULATION OF THE DEPARTURE AND ENTRY 

OF FOREIGN CITIZENS TO THE REPUBLIC OF BELARUS FOR THE PURPOSE  
OF TOURISM AND PRACTICAL ASPECTS OF ITS IMPLEMENTATION

The article analyzes the modern Belarusian legislation on the legal regulation of the departure and 
entry of foreign citizens to the Republic of Belarus for the purpose of tourism. The author identifies external 
and internal factors affecting the influx of foreign citizens to the Republic of Belarus. A number of legal acts 
regulating visa and visa-free visits to the country by foreign tourists are considered. Research methods – 
collection, generalization and systematization of normative legal acts regulating this sphere of legal 
relations. The information base of the study was made up of publications by Belarusian and foreign 
authors and statistical data.

23.09.2021
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ТЕОРЕТИКО-ПРИКЛАДНЫЕ АСПЕКТЫ  
КОРПОРАТИВНОГО УПРАВЛЕНИЯ БАНКОМ

Исследуются теоретико-методологические вопросы корпоративного управления банком. 
В частности, обобщив существующие подходы к определению корпоративного управления бан-
ком, автор сформулировал определение корпоративного управления банком. На основе иссле-
дования и анализа имеющихся принципов корпоративного управления предложены авторские 
принципы корпоративного управления банком.

A. E. MANDRIK
THEORETICAL AND APPLIED ASPECTS  

OF THE BANK'S CORPORATE MANAGEMENT
The article is devoted to the study of theoretical and methodological issues of corporate management 

of the bank. In particular, summarizing the existing approaches to the definition of corporate management 
of the bank, the definition of corporate management of the bank is formulated. Having also researched 
and analyzed the existing principles of corporate management, the author's principles 
of corporate management of the bank are proposed.

28.06.2021
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ДОГОВОРНОЕ РЕГУЛИРОВАНИЕ УЧЕБНО-ТРУДОВЫХ ОТНОШЕНИЙ
Рассмотрены вопросы индивидуально-договорного регулирования учебно-трудовых отноше-

ний, возникающих в процессе профессионального обучения кадров по профессиям рабочих непо-
средственно у нанимателя. В указанных целях исследуется проявление в данных отношениях 
доктринально разработанных характеристик субъектов, их активности, а также объекта 
договорно-регулятивной деятельности. Формулируется вывод о том, что учебно-трудовые 
отношения дифференцируются на возникающие в результате свободного волеизъявления сто-
рон и усеченные, характеризующиеся отсутствием свободы воли хотя бы у одной из сторон 
на вступление в отношения. Обосновывается, что согласование частных интересов сторон 
учебно-трудового отношения осуществляется на индивидуально-договорном уровне правового 
регулирования. В качестве непосредственного регулятора искомых отношений рассматривает-
ся учебно-трудовой договор, который предлагается регламентировать положениями Трудового 
кодекса Республики Беларусь.

N. N. MASLAKOVA
CONTRACTUAL REGULATION OF TRAINING AND EMPLOYMENT RELATIONS
The article is devoted to the issues of individual contractual regulation of training and employment 

relations that arise in the process of professional training of personnel in the professions of workers directly 
from the employer. For these purposes, the author examines the manifestation of doctrinally developed 
characteristics of subjects, their activity, as well as the object of contractual and regulatory activity in these 
relations. The conclusion is formulated that training and employment relations are differentiated into 
those arising as a result of the free will of the parties and truncated, characterized by the lack of free will 
of at least one of the parties to enter into a relationship. It is proved that the coordination of the private 
interests of the parties to the training and employment relations is carried out at the individual contractual 
level of legal regulation. The training and employment contract, which is proposed to be regulated by 
the provisions of the Labor Code of the Republic of Belarus, is considered as a direct regulator of the 
desired relations.

27.07.2021
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УДК 342.91

ОЛЕГ ВИКТОРОВИЧ КОХОВЕЦ,
инспектор службы безопасности  
Государственного предприятия «Минский Метрополитен»

СТАДИИ ОБЖАЛОВАНИЯ В ГОСУДАРСТВЕННОМ УПРАВЛЕНИИ
На основании проведенного исследования юридической природы обжалования в государст-

венном управлении указывается на объективную необходимость выделения основных стадий 
приведенного правового явления. Проводится исследование понятия «стадия» и его правового 
наполнения, выявляются характерные признаки стадий как составных частей юридического 
процесса, в том числе процесса обжалования. Учитывая процессуально-содержательные особен-
ности порядка обжалования действий (бездействия) и решений должностных лиц органов госу-
дарственного управления, затрагивающих права, свободы и (или) законные интересы граждан, 
юридических лиц и их законных представителей, были предложены авторские стадии изучаемых 
общественных отношений. Проведен комплексный анализ каждой стадии обжалования в госу-
дарственном управлении, в ходе которого выявляются основные пробелы и коллизии в регулиро-
вании общественных отношений в сфере обжалования, а также предлагаются правовые пути 
их преодоления.

O. V. KОKHОVETS
STAGES OF AN APPEAL IN THE GOVERNMENT ADMINISTRATION

Based on the study of the legal nature of appeal in public administration, it is pointed out that it is 
objectively necessary to identify the main stages of the given legal phenomenon. The study of the concept 
of «stage» and its legal content is carried out, the characteristic features of the stages are revealed 
as components of the legal process, including the appeal process. Taking into account the procedural 
and substantive features of the procedure for appealing against actions (inaction and decisions of officials 
of government bodies affecting the rights, freedoms and (or legal interests of citizens, legal entities and their 
legal representatives, the author's stages of the studied public relations were proposed. A comprehensive 
analysis of each stage of appeal in public administration is carried out, during which the main gaps 
and conflicts in the regulation of public relations in the field of appeal are identified, and legal ways 
to overcome them are proposed.

14.04.2021



J U R I S P R U D E N C E

12„LABOUR.  TRADE UNION.  SOCIETY“ JULY–SEPTEMBER 2021. № 3 (73)

УДК 159.923(476)

ВЛАДИМИР ПЕТРОВИЧ ШИЕНОК,
доктор юридических наук, профессор,
главный научный сотрудник научно-исследовательской части 
Международного университета «МИТСО»

СУЩНОСТНЫЕ ХАРАКТЕРИСТИКИ ВОЛИ И ИХ ЗНАЧЕНИЕ 
ДЛЯ ЮРИСПРУДЕНЦИИ И ИНЫХ ГУМАНИТАРНЫХ НАУК

Развивается точка зрения автора на волю как реальную психическую энергию. Формулируют-
ся основные сущностные характеристики воли. Аргументируется наличие явления коллектив-
ной воли как кумулятивной энергии групп людей, объединенных наличием общей цели. Показыва-
ется значение воли в государственно-правовой, политической и иных сферах.

V. P. SHIENOK
THE ESSENTIAL CHARACTERISTICS OF WILL AND THEIR SIGNIFICANCE 

FOR JURISPRUDENCE AND OTHER HUMANITIES
The author's point of view on will as real psychic energy is being developed. The main essential 

characteristics of will are formulated. The existence of the phenomenon of collective will as the cumulative 
energy of groups of people united by the presence of a common goal is argued. The importance of will  
in the state, legal, political and other spheres is shown.

20.09.2021
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СОЦИОЛОГИЯ
УДК 316.334.22

ЕКАТЕРИНА ВЛАДИМИРОВНА РЕЗАНОВА,
кандидат социологических наук,  
старший научный сотрудник  
Белорусского института стратегических исследований

ПОЛОЖЕНИЕ СОВРЕМЕННОЙ МОЛОДЕЖИ НА РЫНКЕ ТРУДА: 
СОЦИОЛОГИЧЕСКИЙ АСПЕКТ

Представлены данные проведенного республиканского эмпирического исследования молодежи. 
Рассмотрена проблема выхода молодого поколения на рынок труда, дается анализ трудностей, 
которые молодежь вынуждена преодолевать на этом пути, предлагаются подходы к их реше-
нию. Делается вывод, что эффективное встраивание системы образования в экономическую сфе-
ру, широкое включение в организацию образовательного процесса всех субъектов хозяйствова-
ния, повышение практикоориентированности образования, создание оптимальных условий для 
развития предпринимательства, совершенствование трудового законодательства для разви-
тия новых форм трудовых отношений позволит решить проблему дисбаланса на молодежном 
рынке труда и снизить уровень безработицы среди молодежи.

E. V. REZANOVA
THE POSITION OF MODERN YOUTH IN THE LABOR MARKET: 

SOCIOLOGICAL ASPECT
The article presents the data of the republican empirical study of youth. The problem of the young 

generation entering the labor market is considered, an analysis is given of the difficulties that young 
people have to overcome on this path and approaches to their solution are proposed. Effective embedding 
of the education system in the economic sphere, wide inclusion of all business entities in the organization 
 of the educational process, increasing the practical education, creating optimal conditions for 
the development of entrepreneurship, improving labor legislation for the development of new forms of 
labor relations will solve the problem of imbalance in the youth labor market and reduce youth 
unemployment.

14.05.2021
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П О Л И Т О Л О Г И ЯПОЛИТОЛОГИЯ
УДК 321.01/323.2 
         321.022

ВЛАДИСЛАВ ОЛЕГОВИЧ КАЛИШУК,
аспирант кафедры политологии юридического факультета
Белорусского государственного университета

О НЕКОТОРЫХ ОСОБЕННОСТЯХ СТРУКТУРЫ МЕДИАРЫНКА 
И ПРОЦЕССА ПОЛИТИЧЕСКОЙ КОММУНИКАЦИИ:  

ОПЫТ РОССИЙСКОЙ ФЕДЕРАЦИИ
Рассматривается взаимообусловленность политической коммуникации структурой медиа-

рынка страны на примере Российской Федерации. Выделяются четыре этапа развития рынка 
медиа в Российской Федерации, описываются его современная структура и задаваемые ей осо-
бенности политической коммуникации, включающие присутствие в медиаполе большого коли-
чества государственных и негосударственных акторов, а также относительную сбалансиро-
ванность возможностей донесения информации для всех ее субъектов. Указанные особенности 
в значительной степени стабилизируют процесс политической коммуникации, создавая эффект 
«каналов выхода» пара для участников коммуникационных процессов. Отдельно отмечены неко-
торые тенденции дальнейшего развития политкоммуникации в Российской Федерации.

V. O. KALISHUK
ON SOME FEATURES OF THE MEDIA MARKET STRUCTURE 

AND THE PROCESS OF POLITICAL COMMUNICATION:  
AN EXPERIENCE OF THE RUSSIAN FEDERATION

The article examines the interdependence of political communication by the structure of the media 
market of a particular country on the example of the Russian Federation. Four stages of the development 
of the media market in the Russian Federation are distinguished, its modern structure and the features 
of political communication set for it are described, including the presence in the media field of a large number 
of state and non-state actors, as well as the relative balance of the possibilities of delivering information 
for all its subjects. These features largely stabilize the process of political communication, creating 
the effect of steam "exit channels" for participants in communication processes. Some trends in the further 
development of political communication in the Russian Federation are separately noted.

03.05.2021
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П О Л И Т О Л О Г И Я

УДК 321(476) 

ЛЕОНИД СЕМЕНОВИЧ МАЛЬЦЕВ,
доктор политических наук, кандидат социологических наук,  
директор Института государственной службы  
Академии управления при Президенте Республики Беларусь

УЧАСТИЕ ПРОФСОЮЗОВ В ОБЕСПЕЧЕНИИ  
НАЦИОНАЛЬНОЙ БЕЗОПАСНОСТИ РЕСПУБЛИКИ БЕЛАРУСЬ

Анализируются проблемы обеспечения национальной безопасности Республики Беларусь и воз-
можности участия в их решении профсоюзных организаций.

L. S.MALTHEV
PARTICIPATION OF TRADE UNIONS IN ENSURING NATIONAL SECURITY 

OF THE REPUBLIC OF BELARUS
The article analyzes the problems of ensuring the national security of the Republic of Belarus  

and the possibility of participation in their solution of trade union organizations.

01.06.2021
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НАУЧНАЯ ГОСТИНАЯ
УДК 330.322(476)

АЛЕКСАНДР ВЛАДИМИРОВИЧ ГЕРАСЕНКО,
начальник управления правовой и кадровой работы  
Белорусского государственного концерна пищевой 
промышленности «Белгоспищепром»

ИНВЕСТИЦИОННАЯ ДЕЯТЕЛЬНОСТЬ КОНЦЕРНА «БЕЛГОСПИЩЕПРОМ»
Проведен многоуровневый анализ инвестиционной деятельности концерна «Белгоспище-

пром» за 2015–2020 гг. Выявлены важнейшие тенденции развития и проблем реализации инвес-
тиционной политики концерна, ориентированной на создание условий устойчивого экономиче-
ского роста.

Цель исследования — оценка эффективности использования инвестиционного потенциала 
концерна «Белгоспищепром». Для ее достижения предложено авторское определение дефини-
ции «инвестиционная деятельность», исследована инвестиционная деятельность концерна 
за 2015–2020 гг., проведен анализ структуры инвестиционной деятельности: объемов и темпов 
роста, отраслей деятельности, источников формирования и направлений инвестиций.

A. V. GERASENKO
INVESTMENT ACTIVITY OF THE CONCERN «BELGOSPISCHEPROM»

The article is devoted to a multilevel analysis of the investment activities of the Belgospischeprom 
concern for 2015–2020, the identification of the most important development trends and problems 
of the implementation of the investment policy of the concern, focused on creating conditions for sustainable 
economic growth.

The purpose of the study is to assess the efficiency of using the investment potential of the Belgospischeprom 
concern.

To achieve this goal, the author's definition of the definition of «investment activity» was proposed, 
the investment activity of the concern for 2015–2020 was investigated, an analysis of the structure 
of the investment activity of the concern was carried out: volumes and growth rates, industries, sources 
of formation and directions of investment.

07.07.2021
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УДК 316:61(476))

ТАТЬЯНА ВЛАДИМИРОВНА ЖУКОВА,
доктор медицинских наук,  
профессор кафедры уголовно-правовых дисциплин 
Международного университета «МИТСО»

ЕЛЕНА ИВАНОВНА ОРЛОВСКАЯ,
кандидат юридических наук, доцент, 
доцент кафедры теории и истории государства и права 
юридического факультета БГУ

РЕПРОДУКТИВНОЕ ЗДОРОВЬЕ НАСЕЛЕНИЯ  
КАК ФАКТОР ОБЕСПЕЧЕНИЯ СОЦИАЛЬНОЙ СТАБИЛЬНОСТИ В ГОСУДАРСТВЕ

Анализ связи социальных факторов и репродуктивного здоровья говорит о явной необходи-
мости регулярности работы над развитием социальных программ, так как возможность пе-
риодических подпиток появляется, когда видишь ровное, без скачков развитие, отличающееся 
значимыми успехами. 

Распространение и пропаганда здорового образа жизни должны опираться на реальные воз-
можности, зависящие в настоящий момент от материальной составляющей. Достаточно ре-
альным представляется увеличение льгот молодым семьям, находящимся в браке за счет того, 
что аналогичными с матерью социальными правами и обязанностями должен пользоваться 
отец. 

Распространенность абортов наряду с уровнем материнской и младенческой смертности 
является важнейшим показателем, по которому оценивается эффективность 
государственных мер по охране репродуктивного здоровья и здоровья населения в целом, что 
должно быть закре-плено в законодательном порядке при оценке работы Министерства 
здравоохранения Республи-ки Беларусь.

Для формирования отношения к репродуктивному здоровью и поведенческих стратегий наи-
более перспективной категорией, на наш взгляд, являются студенты высших учебных 
заведений. Охват воспитательной работой среди этого слоя нашего общества должен 
вестись в рамках образовательных структур с учетом грамотно составленных обучающих 
программ.

Высшие духовные ценности как базовое понятие в создании семьи между мужчиной и женщи-
ной, на наш взгляд, должны стать законополагающими для граждан государства. Реализация 
данного проекта станет мощной защитой от навязываемых либеральных ценностей и норм 
поведения.

T. V. ZHUKOVA, E. I. ORLOVSKAYA
REPRODUCTIVE HEALTH OF THE POPULATION  

AS A FACTOR IN ENSURING SOCIAL STABILITY IN THE STATE
An analysis of the relationship between social factors and reproductive health speaks of the obvious 

need for regular work on the development of social programs, since the possibility of periodic 
replenishment appears when you see an even, without leaps, development, characterized by significant 
success.

The dissemination and promotion of a healthy lifestyle should be based on real opportunities  
that currently depend on the material component. It seems quite realistic to increase benefits for young
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families who are married due to the fact that the father should enjoy the same social rights and obligations 
as the mother.

The prevalence of abortion, along with the level of maternal and infant mortality, is the most important 
indicator by which the effectiveness of government measures to protect reproductive health and the health 
of the population as a whole is assessed, which should be enshrined in legislation when assessing the work 
of the Ministry of Health of the Republic of Belarus.

For the formation of attitudes towards reproductive health and behavioral strategies, the most promising 
category, in our opinion, is students of higher educational institutions. The coverage of educational work 
among this stratum of our society should be carried out within the framework of educational structures, 
taking into account well-designed training programs.

The highest spiritual values as a basic concept in the creation of a family between a man and a woman, 
in our opinion, should become law-based for the citizens of the state. The implementation of this project 
will become a powerful defense against imposed liberal values and norms of behavior.

25.05.2021
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